
 

  

 
 

SZEKSZÁRDI TELEPÜLÉSI ÉRTÉKTÁR BIZOTTSÁG 
 

 
 

 
 
Iktatószám: IV. 66/2014. 

 
J E G Y Z İ K Ö N Y V 

 
 
amely készült a Szekszárdi Települési Értéktár Bizottság 2013. december 11. napján 
(szerdán) 10 óra 00 perckor a Polgármesteri Hivatal I. emeleti Házasságkötı Termében 
megtartott alakuló ülésérıl. 
 
Jelen van:   Csillagné Szánthó Polixéna elnök, Németh Judit, Nagy 

László, Ódor János, Dr. Várady Zoltán bizottsági tagok
  

 
 
Tanácskozási joggal megjelent:  
              

A jegyzı megbízásából:  dr. Bodor Adrienn jegyzıkönyvvezetı 
    
  
Az elnök megállapítja, hogy 5 tagú bizottságból 5 tag van jelen, a bizottság határozatképes. 
Az ülést 10 óra 00 perckor megnyitja. 
 
Csillagné Szánthó Polixéna elnök: Köszönti a megjelenteket. Minden bizottsági tagnak 
megfelelı idıpont megtalálása nem volt egyszerő, de fontosnak érzi, hogy az elsı, alakuló 
ülésen mindenki részt vegyen. Bemutatja a bizottság referensét, dr. Bodor Adriennt és 
megköszöni neki az elıkészítı munkát. Tájékoztatja a Bizottságot, hogy az ülésrıl 
jegyzıkönyv készül. Ennek megfelelıen jegyzıkönyv hitelesítıt kell választani. Jegyzıkönyv 
hitelesítınek Dr. Várady Zoltán bizottsági tagot javasolja megválasztani.  
 
Az elnök szavazásra teszi fel az ügyrendi javaslatot, melyet a bizottság 5 igen szavazattal 
elfogadott.  
 
Csillagné Szánthó Polixéna elnök: Ismerteti a napirendet.  
 
Az elnök szavazásra teszi fel a napirend elfogadására tett javaslatot, melyet a bizottság 5 
igen szavazattal, egyhangúlag elfogadott és a következı napirendet állapította meg: 
  
 
 
 
NAPIREND 
 



1.) Tájékoztató a Szekszárdi Települési Értéktár Bizottság mőködésérıl, feladatairól 
és céljairól 
Elıterjesztı: Csillagné Szánthó Polixéna elnök 

 
2.)  Javaslat felhívás közzétételére és a www.szekszard.hu honlapon történı 
megjelenésre  
(1. számú bizottsági elıterjesztés) 
Elıterjesztı: Csillagné Szánthó Polixéna elnök 

 
3.) Javaslat civil szervezetek meghívására a települési értéktár üléseire  
(szóbeli elıterjesztés) 
Elıterjesztı: Csillagné Szánthó Polixéna elnök 

 
4.) Egyebek 

 
   
1.) Tájékoztató a Szekszárdi Települési Értéktár Bizottság mőködésérıl, feladatairól 
és céljairól 
Elıterjesztı: Csillagné Szánthó Polixéna elnök 
 
Csillagné Szánthó Polixéna elnök: Ismerteti a Bizottság életre hívásának okát, a jogszabályi 
hátteret és a Szervezeti és Mőködési Szabályzatot, amelyhez kapcsolódóan tájékoztatja a 
Bizottságot, hogy szeretné kezdeményezni a Közgyőlésnek a Szervezeti és Mőködési 
Szabályzat 1. számú függelékének módosítását, akként, hogy a bizottsági tagok neve mellett 
jelenjen meg a titulusuk is. A bizottság ülésére meghívást kapott Dr. Say István is a Tolna 
Megyei Értéktár Bizottság elnöke, de az Elnök Úr nem kapta meg az információt vagy nem 
tudott eljönni az ülésre. A bizottsági tagoktól kérdezi, hogy van-e valamilyen kérdés a 
mőködéssel kapcsolatosan.  
 
Ódor János bizottsági tag: Milyen gyakran kell ülésezni? Van-e erre valamilyen elıírás? 
 
Csillagné Szánthó Polixéna elnök: Elvárásként a félévente legalább egy ülés jelenik meg, de 
javaslatoktól függıen alkalomszerően. A Közgyőlésnek félévente be kell számolni. Komoly 
felelısséget ró ez a tevékenység a Bizottságra, mert ami egyszer oda bekerül az ott is marad 
és azt ápolni kell, így a bizottsági döntésnek súlya van. A Magyar Értéktárba ezidáig felvett 
nemzeti értékek példálózó felsorolása következik.  
 
Ódor János bizottsági tag: Kérdezi, hogy a Megyei Értéktárba milyen értékek kerültek 
felvételre, nyilvános ez az adatbázis, mert a párhuzamos információk kiszőrése szükséges 
lenne.  
 
Dr. Bodor Adrienn jogi és bizottsági referens: Elmondja, hogy nyilvánosnak kell lennie a 
Megyei Értéktár tevékenységének, így az Értéktárba felvett nemzeti értékeknek is, de hosszas 
keresgélés után a Bizottság egyik ülésérıl szóló tájékoztató és a féléves beszámolója volt 
elérhetı az interneten.  
 



Csillagné Szánthó Polixéna elnök: A mőködésrıl szóló napirendi pont végén tájékoztatja a 
Bizottságot, hogy a 2014 januári Közgyőlésen, amelyen be kell számolni a Bizottság féléves 
tevékenységérıl, kezdeményezni szeretné a Közgyőlésnek, hogy Matókné Kapási Julianna is 
kerüljön be a bizottsági tagok közé. Elmondja, hogy komoly felelısségnek érzi a 
tevékenységüket, mert adott javaslatra meghozott bizottsági döntéssel, a testület esetlegesen 
komoly kritikáknak nézhet elébe. A feladat fontosságát abban is érzi, hogy ami bekerül az 
értéktárba, azt ırizni, gondozni és ápolni kell. A nemzeti értékek ilyetén módú 
katalogizálásával és védelmével kapcsolatos eljárások nem tekintenek hosszú múltra, így 
kérdéses még, hogy valamely nemzeti érték, amely bekerült az értéktárba az kikerülhet-e és 
ha igen, hogyan.  
 
Nagy László bizottsági tag: Elmondja, hogy valóban kellı alapossággal kell megvizsgálni, 
hogy mely nemzeti értékek kerülhetnek be a települési értéktárba. Amennyiben 
megkérdıjelezhetetlen dolgok kerülnek felvételre, mint például Babits, akkor nem kerülhet 
szóba, hogy kikerüljön.  
 
Csillagné Szánthó Polixéna elnök: Természetes személy nem lehet nemzeti érték, csak az 
életmőve, alkotása, tevékenysége vagy munkássága.   
 
További kérdés, hozzászólás nem volt. Megállapítja, hogy a Bizottság tudomásul vette a 
mőködésérıl, feladatáról és céljairól szóló tájékoztatót. 
 
2.) Javaslat felhívás közzétételére és a www.szekszard.hu honlapon történı 
megjelenésre  
(1. számú bizottsági elıterjesztés) 
Elıterjesztı: Csillagné Szánthó Polixéna elnök 

Csillagné Szánthó Polixéna elnök: Ismerteti az elıterjesztést, a már az elızı napirendnél tett 
módosítással, mely szerint a bizottsági tagok neve mellé kerüljenek rögzítésre a titulusok is. 
 
Ódor János bizottsági tag: A kiküldött melléklet a Kormányrendeletnek megfelelı? 
 
Dr. Bodor Adrienn jogi és bizottsági referens: Igen. Továbbá kérdezi, hogy a kiküldött 
anyagban a kérelmek beadási határideje kötött legyen vagy folyamatos.  
 
Csillagné Szánthó Polixéna elnök: Folyamatos beadást javasol. Álláspontja szerint 
kezdetekben lesz sok munkája a Bizottságnak, mert az új lehetıséggel élve többen fognak 
javaslatokat tenni. Késıbb csillapodni fog ez a lendület.  
 
Németh Judit bizottsági tag: Javasolja, hogy a Szekszárdi Vasárnapban folyamatosan 
jelenjen meg az Értéktár elérhetısége. Ennek azért érzi jelentıségét, mert félév múlva, amikor 
már nincs bent intenzíven a köztudatban az Értéktár, akkor a megjelenı néhány sor is 
gondolatébresztı lehet. Elmondja, hogy Borsod-Abaúj-Zemplén Megye egy tájékoztató 
füzetet is kiadott a lakosságnak. A késıbbiek folyamán érdemes lenne megfontolni esetleg az 
ilyetén módon való tájékoztatást is.  
 
Ódor János bizottsági tag: Kérdezi, hogy mire fog ez kifutni. Lesz egy digitális állomány a 
települési értékekrıl, de utána a következı lépés mi lesz. Aki menedzseli az adott értéket, 
akkor használhatja megjelölésként, vagy feltüntetheti, hogy a települési értéktár része? Erre 
vonatkozóan van valami iránymutatás? 



 
Csillagné Szánthó Polixéna elnök: Elmondja, hogy a jogszabályban leírtakban erre 
vonatkozó rendelkezést nem talált.  
 
Ódor János bizottsági tag: A települési értéktárból tovább is lehet lépni? 
 
Dr. Bodor Adrienn jogi és bizottsági referens: Tájékoztatást ad a hungarikummá válás 
folyamatáról.  
 
Csillagné Szánthó Polixéna elnök: A hungarikum már egy régóta létezı fogalom. De most 
megfordult a helyzet. Elıször kell felvenni az értéktárba és a magyar értéktárba bejegyzett 
nemzeti értékekbıl kerül ki a hungarikum.  
 
Ódor János bizottsági tag: Kérdezi, hogy helyben lesz-e további sorsa az értéktárba felvett 
értékeknek. 
 
Csillagné Szánthó Polixéna elnök: Amely érték bekerül az Értéktárba, annak kötelezı az 
ápolása, gondozása.  
 
Ódor János bizottsági tag: Az Önkormányzatnak kell errıl gondoskodni? 
 
Csillagné Szánthó Polixéna elnök: Nem feltétlenül, ezt tovább is adhatja egy civil 
szervezetnek. 
 
Németh Judit bizottsági tag: A Kormányrendelet elıírja a javaslat megfelelı 
dokumentálását, amelyhez a könyvtárak irodalom és forráskutatással, bibliográfiák 
készítésével járulnak hozzá.  
 
Ódor János bizottsági tag: Kérdés még az, hogy a bizottság maga tesz-e, tehet-e javaslatot 
egyes értékek felvételére.  
 
Dr. Bodor Adrienn jogi és bizottsági referens: Tájékoztatást ad az értéktárba történı 
felvétel jogszabályban rögzített eljárásrendjérıl.  
 
Nagy László bizottsági tag: Álláspontja szerint a települési értéktárat városi PR célokra is fel 
lehetne használni az értéktárban szereplı értékek kiadványban történı megjelenítésével, 
esetleg városi ajándékként való megjelenéssel, illetve a turizmusban is meg lehetne a szerepe.  
 
Ódor János bizottsági tag: Egyet ért, továbbá elmondja, hogy Babits vagy a Babits ház 
kapcsán szívesen rögzítené a kiadványaikban, hogy a Szekszárdi Értéktár része, mert ez egy 
plusz nívót képvisel.  
 
Németh Judit bizottsági tag: Példálózó felsorolással él az egyes kategóriákba tartozó helyi 
értékek vonatkozásában. 
 
 Ódor János bizottsági tag: Azt is végig kell gondolni, hogy más jogszabályok is védik az 
értékeket. A régészeti lelıhelyeket ab ovo védi a törvény, a mőemlékeknek is van külön 
védettségük.  
 
További kérdés, hozzászólás nem volt. 



 
Az elnök szavazásra teszi fel a határozati javaslatot, melyet a bizottság 5 igen szavazattal, 
egyhangúlag elfogadott és a következı határozatot hozta: 
 

Szekszárdi Települési Értéktár Bizottságnak 1/2013. 
(XII. 11.) határozata  

     a közzétételrıl és a honlapon való megjelenésrıl 
 

A Szerkszárdi Települési Értéktár  Bizottság támogatja a 
www. szekszard.hu honlapon való közzétételt és a 
felhívás Szekszárdi Vasárnapban történı megjelenését. 

 
Határidı: 2013. december 31. 
Felelıs: Csillagné Szánthó Polixéna elnök 

 
3.) Javaslat civil szervezetek meghívására a települési értéktár üléseire  
(szóbeli elıterjesztés) 
Elıterjesztı: Csillagné Szánthó Polixéna elnök 
 
Csillagné Szánthó Polixéna elnök: Tájékoztatja a Bizottság tagjait, hogy az SZMSZ 
értelmében a Szekszárdi Települési Értéktár Bizottság ülésén részt vehetnek tanácskozási 
joggal az Értékek győjtésével, megırzésével hasznosításával foglalkozó területi illetékességő 
szakmai és civil szervezetek képviselıi. Ezek alapján javaslatot kér a Bizottságtól, hogy 
kerüljön-e és ha igen melyik szervezet állandó meghívásra, vagy ülésenként szülessen döntés 
a meghívott szervezetekrıl. 
 
Nagy László bizottsági tag: A Tolna Megyei Egyed Antal Honismereti Egyesületet 
javasolja.  
 
Ódor János bizottsági tag: Elmondja, hogy a Honismereti Egyesület csak egy szeletét fogja 
át a Bizottság hatáskörébe tartozó értékeknek.  
 
Dr. Várady Zoltán bizottsági tag: Egyet ért, hogy csak egy szegmensét fogja át a települési 
értékeknek és egyben megjegyzi, hogy a honismereti téma sok mindent felölel.  
 
Ódor János bizottsági tag: Álláspontja szerint az egyes bizottsági üléseket megelızıen az 
elıterjesztések úgyis kiküldésre kerülnek, így akkor lehetne meghatározni, hogy melyik civil 
szervezet kerüljön meghívásra.  
 
Csillagné Szánthó Polixéna elnök: Javasolja, hogy a Tolna Megyei Civil Információs 
Központhoz menjen a meghívó és ık jelöljék ki a kompetens civil szervezetet.  
 
Ódor János bizottsági tag: Kéri, hogy a Kormányrendelet és a Törvény kerüljön digitálisan 
kiküldésre a tagok részére.  
 
Csillagné Szánthó Polixéna elnök: Javasolja, hogy eseti módon a bizottsági tagok elızetes 
javaslatára kerüljön megkeresésre a Tolna Megyei Civil Információs Központ és ık jelöljék ki 
szakmailag kompetens  civil szervezetet.  
További kérdés, hozzászólás nem volt. 
 



Az elnök szavazásra teszi fel a határozati javaslatot, melyet a bizottság 5 igen szavazattal, 
egyhangúlag elfogadott és a következı határozatot hozta: 

 
Szekszárdi Települési Értéktár Bizottságnak 2/2013. 
(XII. 11.) határozata  

     civil szervezetek meghívásáról 
 

A Szerkszárdi Települési Értéktár  Bizottság üléseire a 
bizottsági tagok javaslatátára a Tolna Megyei Civil 
Információs Központ közremőködésével kerüljönek 
meghívásra az adott témában  szakértı civil szervezetek. 
 
Határidı: folyamatos 
Felelıs: Csillagné Szánthó Polixéna  

 
4.) Egyebek 

 
Csillagné Szánthó Polixéna elnök: Elmondja, hogy a nyilvános fórumokon (honlap, újság) 
megjelenést követıen várja a Bizottság a javaslatokat. Tájékoztatja a Bizottságot, hogy a 
beérkezett javaslatok elızetesen kiküldésre kerülnek majd a meghívóval egyetemben, így 
azokat megismerve a kialakult álláspont birtokába lehet majd megtartani a bizottsági üléseket, 
amelyhez jó munkát kíván.  
 
Németh Judit bizottsági tag: Összefoglalásként elmondja, hogy hungarikum az amit a világ 
megismerhet és ismerjen is meg, ami alatta van, arra magyarként legyünk büszkék és emeljük 
ki.  
 
Csillagné Szánthó Polixéna elnök: Megköszöni a tagoknak a részvételt és amennyiben nem 
találkoznának áldott, békés karácsonyt és boldog újévet kíván! 
 
További napirendi pont nem lévén, az elnök az ülést 11 óra 00 perckor berekeszti.  
 

K.m.f. 
Csillagné Szánthó Polixéna  

      elnök  
                        Dr. Várady Zoltán 
          Jegyzıkönyv hitelesítı 

                 
Készítette: 
 
       dr. Bodor Adrienn  
                   jegyzıkönyvvezetı  
 

Ellenjegyezte: 
 
Amreinné dr. Gál Klaudia jegyzı távollétében: 
             Dr. Göttlinger István 
                 jegyzıt helyettesítı aljegyzı 
 


